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IZRAZ  S O L I D A R N O S T I
IVa referendumu dne 20. novembra 1972 
dokazana zavest članov kolektiva. Ob 
visoki udeležbi 92,5 % je za združitev de
lavskega in kmečkega zavarovanja gla
sovalo 76,4 ° /o  članov delovne skupnosti 
Železarne Štore.
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ODLOČNO V STABILIZACIJO
IZVAJANJE NOVIH ZAKONOV

V ZVEZI S POSLOVANJEM
PODJETJA

Za rešitev problema nelikvid
nosti in izgub v gospodarstvu so 
potrebne temeljite spremembe v 
našem plansko-tržnem gospodar
stvu. Osnovni cilj novih zakonov, 
ki začnejo veljati s 1. 1. 1973, je 
postopno saniranje nelikvidnosti 
ter spremenjeno obnašanje vseh  
subjektov v naši družbi. Izvaja
nje zakonov bi moralo čez nekaj 
let doseči ravnotežje v odnosih 
proizvodnje, dohodka in potroš
nje. Z uresničitvijo teh odnosov, 
bi se odstranila nelikvidnost, da
ni bi bili pogoji za normalno po
slovanje organizacij združenega 
dela.

1. Sanacija podjetja, ki zaradi 
izgube in nelikvidnosti ne more 
izpolnjevati določenih obveznosti.

Organizacije združenega dela, 
ki imajo nepokrito izgubo iz 1. 
1971 ali iz prejšnjih let, morajo 
brez odlaganja iskati prevzemni
ka sanacije. Organizacija združe
nega dela, ki ima nepokrito izgu
bo po zaključnem računu za leto 
1972, je ne more prenesti v na
slednje leto, temveč je dolžna za
gotoviti sredstva za kritje izgube, 
oziroma najti prevzemnika sana
cije ki je pripravljen dovoliti sa
nacijski kredit za pokritje celotne 
izgube. Ce ne najde rešitve za 
pokritje izgube, mora brez odla
ganja prenehati z delom.

V zakonu je tudi določeno, da 
se za podjetje, ki ima nepretrga
no 45 dni neporavnane obvezno
sti, evidentirane pri Službi druž
benega knjigovodstva, uvede sa
nacijski postopek.

2. PODJETJE nosi izgubo pri 
prodaji insolventnim (plačila ne
zmožnim) kupcem.

Terjatve do kupcev predstav
ljajo poseben problem, ker se ve
lik del celotnega dohodka nahaja 
v terjatvah do kupcev.

Podjetje mora iz dobička po za
ključnem računu za leto 1972 od
pisati del terjatev do kupcev, ki 
dolgujejo nad 90 dni. Ta odpis 
znaša letos 12,5 % od višine teh 
terjatev. Šele po odpisu dela ter
jatev razpolaga podjetje s finanč
nim rezultatom. Ce ima torej 
podjetje več takšnih terjatev, lah
ko kljub dobrim uspehom poslu
je z izgubo.

Prav tako predpisi obvezujejo 
delovno organizacijo, da popravi 
finančni rezultat za nerealno 
vrednost zalog materiala, poliz
delkov in gotovih izdelkov.

3. Podjetje, ki je blokirano, bo 
smelo izplačevati 90 % akontacije 
osebnih dohodkov.

Od 1. 1. 1973 sme organizacija 
združenega dela, ki nima na svo
jem tekočem računu dovolj sred

stev za poravnavo dospelih ob
veznosti, kar pomeni, da je nelik
vidna, izplačevati osebne dohod
ke le v višini 90 % poprečno iz
plačanega osebnega donodka na 
delavca v prejšnjem letu. Isto ve
lja za štipendije oziroma kredite 
za šolanje učencev in študentov 
ter dodatke, nadomestila za loče
no življenje in nadomestila, va
jencem.

4. Delitev dohodka v cilju za
gotovitve lastnih obratnih sred
stev.

Organizacija združenega dela 
mora do konca 1. 1975 zagotoviti 
iz akumulacije in kreditov za 
trajna obratna sredstva z vračil- 
nim rokom nad 5 let, najmanj 
tolikšna obratna sredstva, kot 
znaša poprečna vrednost zalog.

Dokler nima zagotovljenih teh 
sredstev, ne sme vlagati lastnih 
sredstev v investicije, banka ji ne 
sme dovoliti investicijskih kredi
tov za osnovna sredstva.

Podjetje bo moralo že v tem le
tu nameniti del dohodka za traj
na obratna sredstva, del le-teh pa 
bo treba preskrbeti iz bančnih 
kreditov.

Z a k l j u č e k

Vsi ti zakoni narekujejo pod
jetju poslovno politiko, ki bo o- 
mogočila nemoteno poslovanje v 
novih, še težjih pogojih.

V petek, 27. oktobra, je bil v 
Ljubljani razgovor predstavnikov 
ZPSŽ s tov. Kardeljem o aktual
nih problemih razvoja samo
upravljanja in povezovanja v go
spodarstvu.

Tov. K ardelju  je bila podana 
okvirna zamisel koncepta razvoja 
sam ouprav ljan ja v ZPSŽ te r p ri
zadevanja no tran jega povezova
n ja  in  širših integracij, pri kate
rih  naj bi ZPSŽ odigralo pomemb
nejšo vlogo.

Edvard K ardelj je predvsem  
poudaril, da je  nujno povezova
n je v takšne gospodarske celote, 
ki bodo mnogo bolj stabilne in jih 
ne m orejo že m anjše sprem em be 
ogrožati. Zavzema se za kom pleks
no povezovanje proizvodnje, zna
nja, trgovine, denarn ih  zavodov 
itd., pri čem er je potrebno upo
števati različne oblike in vsebino 
povezanosti. K er preveč izhaja
mo iz dosedanjih oblik integracij, 
je  proces v te j sm eri zelo poča
sen. Vsako združevanje dohodka 
m ora izhaja ti iz predhodnega 
združevanja dela.

Postavljanje zakonske obvez
nosti zagotavljanja trajnih obrat
nih sredstev pri vseh organizaci
jah združenega dela, ima tudi 
družbenopolitični pomen. To je u- 
krep družbenega usmerjanja, s 
katerim se organizacije združene
ga dela zavezujejo, da bodo del 
dohodka delile namensko za o- 
bratna sredstva, da se prepreči 
pokrivanje nezadostnih lastnih 
sredstev na račun drugih.

Težišče družbenoekonomskega 
razvoja v 1. 1973 je okrepiti poli
tični in proizvodni sistem na na
čelih samoupravljanja, odločno 
nadaljevati borbo za stabilizaci
jo gospodarskih tokov po uskla-

TOZD im ajo osnovni nam en 
približati vpogled v bruto doho
dek posam eznih tehnološko in 
ekonomsko zaokroženih enot, kot 
predpogoj za kontrolo usm erjan ja 
in  trošen ja ustvarjenega dohod
ka. P ri tem  m orajo proizvajalci 
spoznati družbeni značaj ustvar
jenega dohodka in se ne morejo 
do n jega obnašati kot zasebni ali 
skupinski lastniki. Zavedati se 
morajo, da gospodarijo z združe
njem  in da je rezultat združene
ga dela in združenega dohodka 
skupno z m inulim  delom njihov 
rezultat.

Ne gre samo za odločanje o de
litvi, am pak predvsem  za kontro
lo rezultatov, ki jih gospodarjenje 
z ustvarjen im  dohodkom prinaša. 
Zato po m išljenju tov. K ardelja 
npr. delavski svet ZP ne bi smel 
im eti posebno velikih pravic od
ločanja. Njegova skrb je, da to, 
k a r se TOZD dogovorijo, realizira 
in kontro lira  izvajanje dogovorov. 
Zato v sam oupravnih sporazum ih 
TOZD ni pomembno, koliko sred
stev se združuje na nivoju zdru
ženih TOZD ali v širših asociaci
jah, am pak v kakšen nam en in  po

jevanju ponudbe in povpraševa
nja.

Na zadnji seji delavskega sveta 
podjetja, se je o novih merah in 
o stanju po uzakonjenju teh mer 
v podjetju razpravljajo.

Sprejeti so bili naslednji ukre
pi za izboljšanje likvidnosti v Že
lezarni Store:

— Od 1. 1. 1973 se bo mesečno 
izdelovala likvidnostna bilanca, 
kjer bo zajeta poraba sredstev in 
virov, s katerimi se sredstva po
krivajo. Usklajevanje bo oprav
ljala 4-članska komisija iz ko
mercialnega, tehničnega in fi
nančnega sektorja ter uprave o- 
snovnih sredstev.

(Dalje na 3. strani)

kakšnem  postopku. TOZD z zdru
ženimi sredstvi ne m ore samo
stojno upravljati, vendar m orajo 
ta  sredstva ostati evidenčno v 
TOZD, ker m orajo tako združena 
sredstva prinašati korist proizva
jalcem, ki so jih  združili in na ta  
način krepiti njihov in teres za 
vlaganja tudi izven njihove TOZD. 
Vsako združevanje dela in dohod
ka m ora tem eljiti na skupno do
govorjenih program ih razvoja š ir
ših združenj.

Razvoj sam oupravnih odnosov 
je po m išljenju tov. K ardelja  od
visen v sedanji fazi predvsem  od 
prakse v podjetjih, zato ne glede 
na ustavna dopolnila in zakon o 
združenem  delu, ki naj uzakoni 
doslednejši sam oupravni red in ki 
se sedaj pripravlja , m oram o iska
ti sami najboljše rešitve. V raz
govoru so bila izm enjana m išlje
n ja o številnih vprašan jih  in je to 
le bežni povzetek skoraj petu rne
ga razgovora.

Tov. K ardelj je ob koncu raz
govora izrazil pripravljenost, da 
se s predstavniki ZPSŽ ponovno 
sestane, ko bo osnutek samo
upravnega sporazum a pripravljen .
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RAZGOVOR PREDSTAVNIKOV ZPSZ 
Z EDVARDOM KARDELJEM



SINDIKATI PRED KONGRESOM
V pripravah za 8. kongres Zveze sindikatov Slovenije je bila

6. oktobra letos v Celju volilna konferenca celjskih sindikatov. Poleg 
168 elektorjev, članov občinskega sindikalnega sveta, občinskega in 
medobčinskih odborov sindikatov7 posameznih dejavnosti ter predsed
nikov osnovnih organizacij sindikata so se te konference udeležili tudi 
predsednik Republiškega sveta ZSS tov. Tone Kropušek, sekretar ko
miteja občinske konference ZKS Celje tov. Stane Seničar in sekretar 
občinske konference SZDL Celje, tov7. Bojan Volk. Po uvodnem poro
čilu predsednika občinskega sindikalnega sveta Celje, tov. Ivana Kra
marja, ki je podal pregled sprejetih nalog, stališč in sklepov celjskih 
sindikatov od občnega zbora občinskega sindikalnega sveta leta 1969 
do sedaj ter uresničevanje le-teh, hkrati pa nakazal bistvene naloge 
za prihodnje delo, se je razvila pestra in bogata razprava, v kateri 
je sodelovalo 12 diskutantov, na kraju pa je spregovoril še predsednik 
ObSS, za njim pa še predsednik RS ZSS, ki je izrekel priznanje celj
skim sindikatom za dosedanje delo in poudaril, da je razprava poka
zala, da sindikati v Celju vedo, kaj hočejo. V nadaljevanju je v zvezi 
s pripravami za 8. kongres Zveze sindikatov Slovenije vsebinsko raz
členil nekatere naloge prihodnjih 4 let, ki zadevajo politično, socialno 
in ekonomsko usmeritev slovenskih delavcev, organiziranih v sindi
katu.

S konference so poslali protestno pismo Generalnemu konzulatu 
republike Avstrije v Ljubljani zaradi nacionalistične in fašistične akci
je na avstrijskem Koroškem.

Predkongresna konferenca je na podlagi poročila predsednika 
ObSS in razprave sprejela naslednje z a k l j u č k e  :

1. Kongresni m aterial obširno om enja vp rašan ja  vseh v rst izobra
ževanja svojega članstva, prem alo pa je  poudarjeno vprašan je funk
cionalnega izobraževanja in  zaostritve k rite rijev  za pridobitev raznih 
strokovnih nazivov. Ko poudarjam o vse vrste  izobraževanja ne bi smeli 
pozabiti, da tudi tu  postavljam o enake zahteve kot v rednih šolah. 
Drugače bomo redno šolanje močno razvrednotili. P ri izobraževanju 
bi m orali podčrtati šolanje na rednih  šolah, izven teh pa bi prišlo v 
poštev predvsem  strokovno izpopolnjevanje in  in te rne dokvalifikacije 
za delovna m esta odnosno profile, za katere  ni rednih  ustreznih šol.

2. S ind ikat je  osvojil sam oupravni sistem  kot sistem, ki edini 
omogoča polno uveljav ljan je  delovnega človeka. Zato sind ikatu  ne 
m ore in  ne sm e biti vseeno, kako se vede sam ouprava pri svojih odlo
čitvah. D osedanja praksa je  pokazala, da je  bilo v naši vsakodnevni 
praksi mnogo nesam oupravnih  in sam ouprav ljan ju  škodljivih odlo
čitev. Če tak e  odločitve sprejm e organ sam oupravljanja, ni nikogar, 
ki bi lahko nasprotoval takšn im  odločitvam. Zaradi tega menimo, da 
bi sind ikat v vsakem  prim eru  očitne nesam oupravne odločitve orga
nov sam ouprav ljan ja  m oral reagirati. Več poudarka bi m orali dati 
sp rejem an ju  odločitev po vsebini, ne pa zgolj po form alnosti. To po
meni, da je  važno v čigavem  interesu je  bila odločitev sprejeta, ne pa 
samo da jo  je  ustrezni organ sprejel.

3. V tistem  delu m ateriala, k je r je  govora o organiziranosti in 
delovanju  sind ikata  predlagam o še večji poudarek na kontroli izva
ja n ja  sp re je tih  sklepov in  stalnem  sprem ljan ju  in preverjan ju  učin
kov, ki jih  im ajo  taki sklepi za uspešnejšo delo v naši organizaciji.

4. S ind ikat naj bi se na kongresu odločil, da priporoči svojim  orga
nizacijam , da bolj kot dosedaj zahtevajo  racionalno trošenje sredstev 
pri izvajan ju  lastne dejavnosti. K er so zbrana sredstva iz naslova čla
narine  velika tako  v osnovnih organizacijah sindikata kot na ostalih 
forum ih, je  nujno, da se trošijo  v in teresu  članstva, v sm islu organi
ziranosti in usposabljanja.

5. R ekreaciji članstva sind ikata  m ed delovnim  časom nismo po
svetili ustrezno pozornost. .Ta trd itev  izvira iz tis tih  delovnih organi
zacij, k je r  je zaposleno večje število žena in k je r je  delovni proces 
takšen, da ne dopušča možnosti g iban ja  med delom. To velja za delo 
na tekočem traku , sedeče delo pri s tro ju  in podobno.

6. Sam oupravni sporazum i so bili sicer ocenjeni kot vedno bolj 
prisotni sprem ljevalci našega sam oupravnega življenja. V endar je  bilo 
sprejeto stališče, da m oram o dati sistem u dogovarjanja in sporazum e
v an ja  večjo pravno vrednost, na drugi stran i pa moram o že obstoječe 
sam oupravne sporazum e nenehno dograjevati in  uveljav ljati nove kva
litete. Če tega ne bo, potem sporazum i ne bodo odigrali vloge, ki jim  
je  nam enjena.

7. Na stran i 11 pod točko 3 Idejno političnih osnov in sklepov o 
delovanju sindikatov Slovenije, k je r se v tre tjem  odstavku govori, da 
trgovski k ap ita l še vedno ni povezan s proizvodnjo, predlagam o, da 
se upošteva form ulacija: »da je potrebno razviti med trgovino in pro
izvodnjo ozirom a na celotnem  področju blagovnega prom eta n a jra z 
ličnejše oblike poslovnega in poslovno-tehničnega sodelovanja«. Težko 
je nam reč defin ira ti kaj je  trgovski kapital, kdo ga poseduje in  kje 
je  lociran. Pom em bno je, da s skupnim i naložbam i zagotovimo sodob
no proizvodnjo in sodoben blagovni promet, ker je  oboje v m edsebojni 
soodvisnosti.

8. S ind ikat naj bi na kongresu razprav lja l in sprejel v dokončnem  
tekstu  predloga idejno-političnih  osnov in  sklepov o delovanju sind i
katov S lovenije odnos do organov in organizacij, ki jih  v okviru države 
in družbene organiziranosti naš delavski razred želi in po trebuje za 
ohran itev  in razv ijan je  p ridobitev  revolucije, vključno sam ouprav lja
nja. O tem  v tezah ni nič napisanega.

9. S ind ikat naj v kongresni razprav i in zaključkih izreče vso po
litično in m oralno podporo delavcem  v upravn ih  in  pravosodnih orga
nih, organih javne in državne varnosti, carinski in devizni službi te r  
vsem inšpekcijskim  službam  pri njihovem  napornem  in odgovornem  
delu, katerega cilj je, odkrivati, preprečevati in  za tira ti negativne po
jave v naši družbi.

10. S indikat ima stališče do nočnega dela žena in predlog progra
m a za zm anjševanje le-tega. Delegati iz delovnih organizacij, k je r  je

pretežno zaposlena ženska delovna sila, realno ocenjujejo položaj 
nočnega dela. V endar menijo, da bi m orali z večjo odločnostjo vztra
ja ti na tem, da pa se nočno delo žena odpravi takoj povsod tam , k je r 
je že mogoče, drugje pa čimbolj om ejuje. P o trebna je uvedba sodob
nejše tehnologije ali eventuelna preusm eritev  razvoja posameznih de
javnosti v načrtu  gospodarskega razvoja Slovenije.

11. V razpravi o beneficiranem  stažu zaposlenih v posamezni de
javnosti se je  konferenca opredelila za v laganje večjih naporov v smeri 
preventivnega delovanja. Pogoji dela m orajo biti sta lna skrb tudi sin
dikatov. Tako bomo ohranili zdravega človeka, na drugi stran i pa 
zm anjšali zahteve po priznanju  benificirane delovne dobe, ki im a zelo 
malo skupnega s socialističnim  odnosom in skrbjo za našega delov
nega človeka.

12. K om uniciranje in inform iranost članov sindikata odnosno de
lovnih ljudi v vseh delovnih sredinah je  še vedno kljub  stalnem u pri
tisku nezadostno in neprim erno. V delovnih organizacijah je  sicer 
dosežen napredek, vendar s tem  nism o zadovoljni. K er pa imamo 
osrednje glasilo »Delavska enotnost« kot naše glasilo, menimo, da bi 
p rav  to glasilo m oralo postati glasilo delavca. Odražati m ora njihove 
težnje in pisati o njihovih problem ih in za njih. Le tako bo ta  časopis 
postal resnično sindikalno glasilo.

13. P ri iskanju  načinov posredovanja inform acij delovnim  ljudem  
vse prem alo koristim o osebne kontakte in žive besede. Dosedanja p rak
sa je  pokazala, da se p rav  teh najbolj učinkovitih in ljudskih metod 
prem alo poslužujemo Predlagam o, da se v sindikatu uveljavi taka 
oblika in tako krepi m edsebojne odnose in upoštevanje človekove 
osebnosti.

14. P ri opredeljevanju  in uveljav ljan ju  kadrovske politike v sin
dikatih  in sam oupravnih sredinah m oram o še bolj odločno zahtevati 
prisotnost interesa delavskega razreda. To pomeni, da moram o pod
preti težnjo, da delavca in  njegov interes lahko v celoti razum e, za
stopa in izraža samo delavec. Načela kadrovske politike m orajo biti 
prilagojena pravicam  in interesom  delovnih ljudi.

15. S indikat se pri izvajan ju  načel kadrovske politike ne m ore in 
ne sme zadovoljiti samo z ugotovitvam i o njihovem  neizvajanju, am 
pak se m ora tudi javno in  konkretno opredeliti, če ugotovi, da je  kad
rovska politika postala last posam eznikov ali skupine ljudi.

16. Ocena o pozitivnih in negativnih pojavih na področju izvaja
n ja  kadrovske politike m ora b iti pogosteje na dnevnem  redu osnovnih 
organizacij sind ikata in organov sam oupravljanja.

17. Za uspešno delo sindikatov in za dobro organiziranost je izred
no pomembno kadrovanje tako za profesionalne kakor tudi za nepro
fesionalne sindikalne delavce. Od uspešne kadrovske politike in dobre 
kadrovske zasedbe je  odvisna učinkovitost sindikatov. Kot izredno 
pom em ben k rite rij pa je  poštenost in predanost interesom  delavskega 
razreda in  sam oupravnega socializma. K er je  velika večina ak tivn ih  
vodilnih kadrov v sind ikatu  neprofesionalcev, m ora organizacija po
svetiti mnogo več pozornosti in skrbi za nudenje pomoči pri njihovem  
delu, predvsem  pa m orajo ti kadri dobiti vsestransko podporo v vseh 
prizadevanjih  za dosledno izvajanje nalog in odprav ljan ju  anom alij 
v vsakodnevni praksi. Zato predlagam o, da se posveti posebna skrb 
vsestranski rasti teh kadrov, njihovem u usposabljan ju  za delo v sind i
katu  in  dajan ju  prim ern ih  družbenih priznanj kad a r jih  zaslužijo.

18. Predlagam o ponovno oceno prim ernosti 18. člena statu ta , k je r 
se govori o ustanav ljan ju  osnovnih organizacij sindikata. Po tem  pred
logu je potrebno najm anj 15 članov za ustanovitev  sam ostojne osnovne 
organizacije sindikata. P raksa  je  pokazala, da je nujno potrebna sin 
d ika lna  organizacija v vsaki obliki združenega dela, pa četudi nim a 
15 članov. K jerkoli živi in dela sam oupravni m ehanizem  je nujno, da 
živi in dela tud i sindikat.

19. Ko smo zbirali pripom be In predloge, ki n a j . služijo tud i kot 
zaključki predvolilne konference, smo se zavedali, da bistveno novih 
stvari ne bomo odkrili. Če so nekatere m isli v osnutku m ateria la  za
8. kongres že zajete, prosimo, da ne vzam ete za zlo, če pa bodo misli, 
zajete iz naše razprave, koristile pri oblikovanju kongresnih m ateria
lov, bomo zadovoljni.
Celje, 6. oktobra 1972



NOVO AVTODVICALO
Korak k mehanizaciji našega transporta

N A Š DELEGAT
V livarn i valjev  smo poiskali 

m ladega delovodjo Edijla LES
NIKA in ga povprašali, kako je  
sprejel izvolitev za delegata na 8. 
kongresu Zveze sindikatov Slo
venije. Zam islil se je, potem  pa 
je  preudarno  in preprosto odgo
voril :

»Lahko rečem, da je izvolitev 
za delegata presenečenje zame; 
obenem  se zavedam, da je  velika 
obveznost, zastopati tako velik de
lovni kolektiv  n a  takšnem  zbo
rovanju, kot je  kongres sindika
tov.

O bravnavana bo obsežna prob
lem atika in  bom težko dojem al 
tako obširno gradivo kot bo tam  
pretresano. P rizadeval si bom, da 
bom čim  več dojel in si zapom 
nil, si zapisal, ker vem, da bo 
treba po vrn itv i veliko stvari po
jasn jevati; ne vem  če sem do
rasel tak i nalogi.

P repričan  sem, da bodo refe
ra ti na kongresu, razprava in  
sklepi veliko doprinesli k raz 
čiščevanju obsežne problem atike, 
ki se je  nab ra la  ob uveljav ljan ju  
ustavnih  dopolnil, zlasti, kar za
deva delavska dopolnila'. Menim, 
da je res že čas, da ostvarim o vse 
tisto, o čem er že leta govorimo in 
pišemo. Danes že lahko zberemo 
dovolj moči in  pravi način, da 
počistim o z vsem, k a r  še ovira 
zdrav in pravilen  razvoj v  smislu 
vsebine pism a našega predsednika 
T ita in Izvršnega b iro ja predsed
stva CK ,KJ. Seveda bo pa treba 
stvari še bolj in  podrobneje po
jasn jevati, da vrnem o vsem  lju 
dem  zaupanje, ki so ga im eli v  
naše družbeno-politične organiza
cije in seveda tudi v  sindikalno 
organizacijo.

Odločno v
(Nadaljevanje s 1. strani)

— Vrednost zalog se mora gi
bati v okviru likvidnostne bilan
ce.

— Bilanco uvoza in izvoza je 
izenačiti, tj. da moramo z izvo
zom pokrivati uvoz. Stremeti pa 
je za tem, da bo izvoz čim večji.

— Pri nabavi se je posluževati 
v največji meri dobaviteljev, ki 
so obenem naši kupci. Plačilni 
pogoji morajo biti za obe strani 
enaki.

— Zaostriti disciplino dobav
nih rokov in reklamacij s tem, da 
je za vse materialne učinke, ki 
izhajajo iz neizvršenih dobavnih 
rekov in reklamacij obravnavati 
na delavskih svetih enot meseč
no.

— Za dosego planske akumula
cije so do nivoja lastnih stroškov 
odgovorni glavni inženirji sklo
pov s svojo operativo, za razliko 
med planskimi in prodajnimi ce
nami komercialni direktor s svo
jimi službami. Strokovne službe 
ne smejo prekoračevati stroškov 
režije, za kar so odgovorni direk
torji sektorjev.

— Komercialni sektor se za 
likvidnostni priliv lahko posluži 
rabatov, višino rabata določa e- 
konomsko-poslovni odbor.

— Prodajna služba je dolina, 
da se že pri sklepanju pogodb za 
posamezne posle dogovori za kon-

Vsi vemo, da ta re jo  tudi našo 
delovno skupnost številni proble
mi, da je  še veliko nerešenih 
vprašan j p ri reševanju  proizvod
nih nalog, pri uva jan ju  novih 
tehnoloških postopkov, glede p ra
vilnega nagrajevanja, to je po 
učinku, pa glede delovne disci
pline, znižanja proizvodnih stro

škov, večje storilnosti, potrebe po 
še obsežnejšem in tem eljitejšem  
izobraževanju, po dobrem  obve
ščanju članov delovne skupnosti o 
vseh prizadevanjih . T u si naša 
sindikalna organizacija veliko p ri
zadeva. T reba bo nuditi še več 
podpore vodstvu podjetja  in stro 
kovnim  službam, da bomo dose
gali zadovoljive rezu ltate  v naših 
prizadevanjih  za dvig kakovosti 
in obsega proizvodnje te r  rešitev 
vseh problemov, ki sem  jih  že o- 
menil. P rav  sindikalni funkcionar
ji bi m orali za izvrševanje vseh 
teh številnih nalog odigrati vlogo 
dobrih aktivistov, zak tiv ira ti bi 
morali vsakega posam eznega čla
na delovne skupnosti in  ves ko
lektiv. Predvsem  pa bi se m ora
li tu  izkazati kom unisti, kot člani 
vodilnega odreda delavskega raz
reda, zlasti še m ladi ljud je  pa naj 
delajo na kakršnem koli delovnem 
mestu. Vsak m ora po svojih mo
čeh doprinašati k napredku  in za
dovoljivem razvoju našega pod
jetja . Zavedam  se, da se bom m o
ral za kongres še tem eljito  p ri
praviti, da bom dostojno zastopal 
naše podjetje in  železarje sploh.

stabilizacijo
strukcijo plačila za zavarovanje 
prodanega blaga (akceptni nalogi, 
kompenzacije, cesije).

— Komercialni direktor je od
govoren, da maksimalno pre
usmerja prodajo solventnim kup
cem (plačila zmožnim).

— Mesečno je izdelati predloge 
za tožbe v sporazumu s komerci
alnim sektorjem.

— Normativ delovne sile se do
loča skladno s potrebami tehno
loškega procesa ob upoštevanju 
maksimalno učinkovite organiza
cije dela in produktivnosti dela.

— Produktivnost dela računa
na na skupno proizvodnjo ali ce
lotni dohodek mora praviloma 
rasti za 2 % hitreje od poprečnih 
osebnih dohodkov v smislu orga
nizacijskega predpisa 730 od 30. 
10. 1972. Za izvrševanje tega
predpisa je odgovorna kadrovska 
služba in socialno kadrovski od
bor (oskrba z ustreznimi kadri, 
številčno in kakovostno).

—• Skupno s komisijo, ki vrši 
kontinuirano (nepretrgano) in
venturo, tekom leta izločati neku- 
rantno blago, (blago, ki gre slabo 
v prodajo), ki ga predlaga za zni
žanje vrednosti ali izloči iz skla
dišča.

Neizvrševanje sprejetih skle
pov po odgovornih nosilcih se 
smatra kot huda kršitev delovnih 
dolžnosti!

Želje in  potrebe po avtodvigalu 
v naši Železarni niso vznikle vče
ra j, am pak so bile prisotne že 
nekaj let. Od želja in  potreb pa 
do realizacije je običajno seveda 
le  nekoliko težavnejša pot, p rav  
zato se je  nabava toliko zavlekla. 
Potrebno se je  bilo odločiti za 
takšno dvigalo, ki bo zadostilo 
vsestranski potrebi železarne ob 
istočasno najugodnejših  nabavnih 
pogojih. K ot nam  sicer k ra tk a  do
ba obratovanja po trju je je bila in
vesticija dobro naložena in dviga
lo ob ratu je  v  zadovoljstvo tistih, 
ki so ga najbolj pogrešali.

Ne sm em  trd iti, da je  avtodvi- 
galo prva naložba v  naš trans
port, vendar pa je brez dvoma ena 
od najresnejših , ki bo omogočila 
m arsikatero  izpopolnitev in zlasti 
olajšanje težkem u fizičnem u de
lu. Z ozirom na njegovo vsestran
sko uporabnost ga bo mogoče 
vključiti povsod k jer je mogoč 
dostop in  podane možnosti vpet- 
ja  brem ena. N ajresnejša potreba 
se je  trenutno  pokazala p ri na
k ladanju  naših valjan ih  proizvo
dov, k je r smo bili prisiljeni star 
Diesel žerjav  izločiti iz obratova
nja. Poleg te  osnove in n a jn u j
nejše potrebe pa bo služil še za 
sledeča dela:

— razk ladanje dospelih železni
ških vagonov in  kam ionov s pro- 
filnim  železom, pločevino, cevmi, 
ulitki itd.

— nak ladan je  valjanega m ate
r ia la  za domačo uporabo v  pred
videno novo lociranem  skladišču 
Store II

— razk ladanje vagonov in k a 
mionov s konstrukcijam i, stroji 
in strojnim i napravam i za novo
gradnje in  rekonstrukcije

— pomoč pri m ontaži strojev, 
konstrukcij, plinovodov, zrakovo- 
dov, prostih  električnih  vodov, itd.

— pomoč pri vzdrževalnih pose
gih — nakladanje, prekladanje, 
prenos

— postav ljan je raznih  posod, 
konstrukcij, dimnikov, stebrov,

žerjavnih prog, žerjavov in sk ra t
ka odpadlo bo. v rsto  prim itivn ih  
dvigovanj z neustreznim i in  za 
delo nevarnim i nosilnimi elem en
ti.

Sestavek ne bi bil popoln, če 
ne bi navedel nekoliko značilnih 
tehničnih podatkov predm etnega 
avtodvigala.

Dvigalo je  proizvod firm e VEB, 
Schw erm aschinenbau Georgi Di- 
m itroff M agdeburg, Nemška de
m okratična repulika. Zastopnik je 
HERMES L jub ljana s serviserjem  
Tehnika L jubljana. Dvigalo je  b i
lo kupljeno preko S lovenija avto 
L jubljana.

T ip avtodvigala ADK 125
Dvigalo im a m aksim alno nosil

nost 12,5 Mp. U porablja se p ri 
raznovrstn ih  transportn ih  delih in 
lahko  obratu je v  podprtem  ali 
nepodprtem  stanju . Seveda pa 
sm e nepodprto dvigati in  nositi le 
m anjša brem ena in  to m aksim alno 
9 Mp pri trim etrskem  k raku  v 
položaju v  sm eri vožnje. M aksi
m alno h itrost vožnje im a celo 
70 km  na uro  in  ga je  mogoče 
naglo prem eščati iz k ra ja  v  k raj. 
P rim eren je  za uporabo v  indu
s triji kot v  gradbeništvu, to je  
povsod tam  k je r nastopa potreba 
po dviganju težkih brem n.

N ajvečja oddaljenost od sredine 
dvigala do kav lja  pa je 13,5 m.

Dvigalo im a vgrajen  6 cilindr- 
ski vodno h lajeni diesel m otor s 
190 KS.

Za vožnjo im a na razpolago pet 
brzin z dodatno vzvratno p resta
vo. Vsi delovni gibi dvigala so 
h idravlični, za k a r so vgrajene 
posebne hidravlične črpalke gna
ne od glavnega 190 KS m otorja. 
M aksim alni p ritisk  h idravličnega 
o lja znaša 160 atm . N avijaln i bo
ben za v rv  je prav  tako oprem ljen 
s h idravličnim  motorjem .

(Dalje na 4. strani)

M aksim alna v išina dvigala zna
ša 14,5 m.



DELO SAMOUPRAVNIH ORGANOV
KADROVSKO-SOCIALNI OD

BOR je na 27. seji dne 27. okto
b ra  1972 spreje l naslednje sklepe:

— O bravnaval je  predloge za 
finančno pomoč izrednim  študen
tom in sklenil, da se tovarišem  
Ulagi A ntonu, norm ircu  iz p ri
prave proizvodnje 117 veje, Bu
kovec Silvestru, e lektrikarju , 
Skornik Vladu, ključavničarju , 
prizna sta tus izrednega študenta, 
Dvoršak Slavku, elektrotehniku, 
pa odobril samo izreden plačan 
študijsk i dopust za opravljanje 
izpitov.

— Ugodil ni prošnji Jazbec Jo 
žeta, livarja  v livarni I za šolanje 
na delovodski šoli kovinarske 
stroke pri DU v Celju, ker šola
nje ni v sk ladu s Praviln ikom  o 
izobraževanju. Tovariš Jazbec 
nam reč n im a m ožnosti po konča
nem šolanju  za zasedbo ustrezne
ga delovnega m esta v kovinarski 
stroki, v liva rnah  pa potrebujem o 
delovodje m etalu rške in ne kovi
narske stroke.

— K ar pa zadeva pomoč pri šo
lan ju  tovarišem  Cehner Elzi, Už- 
m ah M ajdi in Ferm e M aksu je 
spreje l sklep, da se bodo vloge o- 
b ravnavale po predhodni predlo
žitvi štud ije o vseh kadrih, ki jih  
podjetje štipendira na katerihkoli 
šolah.

— Podelil je  štipendije:
Zapušek D am janu na tehniški

srednji šoli, M alec Elviri za šola
nje na Ekonomski srednji šoli, Se
nica M artinu  za šolanje na stro jn i 
fakulteti v L jub ljan i, K um er Vi
di za šolanje na TSŠ — kem ijske 
stroke, Ožek F rancu  za šolanje v 
hotelski šoli v L jubljani.

— Tov. S eibert Brigiti je  odo
b ril sprem em bo štud ija  na VEKS.

— O dobril je  prakso tujega 
študenta v našem  podjetju  s tem, 
da se študen tu  v času prakse iz
plača nagrada v višini 1.500 din 
mesečno, k a te ra  sredstva je  po-

NOVO
AVT0DVIGAL0

(N adaljevanje s 3. strani)
H itrost dviganja je 12 m  na m i

nuto, spuščanje pa je mogoče celo 
nekoliko pospešiti.

L astna teža dvigala znaša ca. 
20 ton.

Poraba goriva — plinsko olje za 
delo dvigala znaša 8 1 na uro, pri 
vožnji pa 351 na 100 km.

Poraba o lja  je  0,21 na uro.
Na koncu je  potrebno še ome

niti, da je  dvigalo oprem ljeno z 
sodobno preobrem enilno napravo, 
ki ob vsaki p reobrem enitv i izklju
či m ožnost dvigovanja. Posebna 
elektronska n ap rav a  pa v vsakem  
položaju nosiln ih  krakov, vezano 
na podprto ali nepodprto stan je 
dvigala, pokaže dovoljeno obre
menitev. Tako žerjav is t vedno 
razpolaga s podatki, do katere 
m eje sme dvigalo obrem eniti.

Dvigalo lahko oprav lja  samo 
eden žerjavist, s tem, da se na 
sedežu obrne za 180° in že je v 
položaju, p rip rav ljenem  za delo 
z dvigalom. Vse kom ande so v 
dosegu rok, vključno kom ande za 
stab ilizatorje — noge, ki se prav  
tako hidravlično izpuščajo in n a
to avtom atsko m ehansko b lok ira
jo. P išek  Alojz, str. ing.

trebno predvideti v planu stro 
škov za izobraževanje za leto
1973.

— V zadevi Pavlovič Vlado je 
odbor sklenil, da štipend iran je v 
času ponavljanja razreda m iru je  
in se učencu po uspešnem  za
ključku drugega razreda štipen 
dija obnovi. V nasprotnem  p r i
m eru pa štipenditor odstopi od 
pogojev in pogodbe o štipend ira- 
ran ju  in zahteva povračilo s tro 
škov šolanja.

— Tovarišu K orent Jožetu  je 
odobril na je tje  brezobrestnega 
k red ita  v  višini 500 din za novo 
študijsko leto.

— Lam ut M ariji je, odobril p re 
usm eritev  štud ija  in povrnitev 
stroškov vpisa na Višjo šolo za 
socialne delavce v L jubljani s 
tem, da se ji obveznosti do pod
je tja  večajo.

— O bravnaval je pritožbe zo
per odločbe o nam estitvi na de
lovno mesto in sklenil:

Pritožba F ranca K avke — p ri
tožbo bo odbor obravnaval skup
no z ostalim i pritožbam i, ko se bo 
delavski svet tovarne izrekel o 
sklepu kadr. socialnega odbora.

P ritožba Bobek F ranca — p ri
tožbi odbor ni ugodil, ker je sm a
tral, da je  bila odločitev pravilna, 
da sé šele s 1. 9. 1972 odredi na 
delovno m esto » transportn i od- 
prem nik«, ker je šele ta k ra t o- 
p rav il potreben izpit, prej pa je 
pretežno delal še pod nadzor
stvom.

Pritožba Belak M artine — od
bor je  sm atral, da je  b ila odloč
ba v redu izstavljena, glede k rite 
rijev  pa bo dal m nenje delavski 
svet tovarne.

P ritožba Cehner Blze, Užmah 
M ajde — odbor je  sklenil, da ne 
m ore odstopiti od sprejetih  skle
pov, ker ni nobenih posebnih raz
logov za drugačno ravnanje.

Pritožbe Janežič K arla, Ferm e 
Jakoba in  K asenburger F ra n 
ca je odstopil v pristojno reševa
n je  svetom  enot.

P ritožba Perčič K arla — je u- 
sm erjena v  vprašan je nadom esti
la  invalidom  in se nanaša na vse 
invalide. Odbor je  ugotovil, da 
stopi s 1. januarjem  1973 v v e lja 
vo nov zakon o starostnem  in in 
validskem  upokojevanju, ki bo 
n a  novo določal tudi izračunava
n je  in  izplačevanje nadom estila 
invalidom  III. kategorije.

P ritožbe Šuster M arjete — od
bor je  v razprav i ugotovil, da za
hteva glede stopnje izobrazbe in 
dodatnem u znan ju  dveh tu jih  je 
zikov ni usklajena. Zato se od
ločba zavrne in  naroči, da se za
deva uskladi z dejansko potrebo.

P ritožba G radišnik  F ride rika  — 
odbor je  ugotovil, da se vse n an a 
ša izključno na tiste, ki so bili 
podvrženi tej reorganizaciji, da 
pa v prim erjav i z ostalim i ni bil 
nihče prizadet, ker ni n ihče iz
pod bivše ocenitve.

K ar zadeva pripom bo glede 
pravilnosti k riterijev , spada le -ta  
v pristo jnost delavskega sveta to
varne.

K ar pa zadeva vprašan je glede 
veljavnosti določil ozirom a sk le
pov, odbor ugotavlja in odgovar
ja, da veljajo  določila ozirom a 
sklepi za vse od dneva spreje tja .

— O bravnaval je  vlogo tovari
ša M arkovič R ajka, d irek to rja  k a 
drovskega sek to rja  z dne 1. VII. 
1972 zaradi starostne upokojitve.

K er je  v in teresu  delovne skup
nosti, da tovariš M arkovič še na
prej dela v našem  podjetju  in o- 
p rav lja  naloge, ki jih  je  prevzel z 
im enovanjem  na delovno mesto 
d irek tor kadrovskega sek torja  v 
ja n u a rju  1971. leta, odbor obenem 
soglasno odobri sklenitev novega 
delovnega razm erja  po upokojit
vi in s posebno pogodbo določitev 
obveznosti, da še za nedoločen 
čas vodi delo sektorja. P ravice in  
dolžnosti iz rednega delovnega 
razm erja  izpred upokojitve se 
prenesejo v pogodbeno razm erje 
s tem, da bo razrešitev  pogodbe
nih obveznosti mogoča le po do
ločilih P rav iln ika o delovnih raz
m erjih  in s ta tu ta  podjetja  iz po
g lavja o p renehan ju  dela.

Razpis delovnega m esta »direk
tor kadrovskega sektorja« se o- 
pravi tak ra t, ko bodo odpovedane 
pravice in dolžnosti, ki izvirajo 
iz obojestranskih obveznosti v o- 
kv iru  pogodbe.

— Sklenil je, da ugodi prošnji 
P urger M ire in se ndl. P urger I- 
vani od 1. novem bra 1972 dalje 
plačuje m esečna preživnina po 
650 din, kar p redstav lja  povišanje 
preživnine za mesečno 150 din.

— Sklenil je, da se povišajo šti
pendije za visoke, višje in sred
n je šole s tem, da se p ri visokih 
in višjih  šolah k rednem u štud i
ju  in opravljenim  izpitom  pri n a 
gradah doda še ena stopnja, in si
cer za odlično oceno 160 din.

P ri štipendijah  za srednje šole 
je dodal, da se štipendistom , ki se 
šolajo v k ra ju  stanovanja ali pa 
se v šolo vozijo, povišanje štipen
dij ne prizna, ker sm atra  odbor, 
da stroški takega štipendista niso 
tako visoki kot ostalih, ki ne p re
bivajo v k ra ju  šolanja.

Za izdelavo diplom ske naloge 
se štipendistu  izp lača-še ena šti
pendija.

V kolikor štipendist tudi š tem 
načinom  in obliko štipendiranja, 
otroškim  dodatkom  in polovico 
poprečnega dohodka staršev  ne 
doseže študentskega m inim um a, 
tj. 920 din, železarna izplača raz
liko.

Določil je  štipendije za učence 
poklicnih šol. Za učence, ki s ta 
nu je jo  v in te rnatih , ostane v ve
ljavi svoječasno sp reje t sklep.

Za visoke, v išje in  srednje šole 
se izplačujejo nove štipendije od 
1. oktobra 1972 dalje, za poklicne 
šole pa od 1. ja n u a rja  1973. K te 
mu je  odbor sklenil, da je  ugoto
viti možnost izplačevanja višjih 
štipendij tudi poklicnim  šolam od 
1. oktobra 1972 dalje.

b) EKONOMSKO - POSLOVNI
ODBOR je n a  36. seji dne 6. no
vem bra 1972 sp reje l naslednje

s k l e p e  :

1. pregledal je  sklepe, ki so bili 
sprejeti na 35. seji in njihovo iz
vajan je te r  po trd il zapisnik te se
je.

2. O bravnaval je  proizvodno in 
finančno poročilo za mesec sep
tem ber te r rezu lta te  poslovanja 
v razdobju od I.—IX. 1972.

Ugotovljeno je  bilo, da je bil 
operativni plan za septem ber re 
aliziran . Obseg blagovne proiz
vodnje izkazuje indeks 105,6, u- 
s tvarjen i dobiček napram  p lan i
ranem u pa indeks 181,3.

Poslovanje v razdobju  od I. do 
IX. 1972 je zaključeno z dobič
kom, pri čem er je dobra polovi
ca tega (59 %) b ila  dosežena v
III. kvarta lu . M edtem  ko v proiz

vodnji sledimo planu  (doseženo 
74 %), je finančni rezu ltat dose
žen le s 43,9 %.

3. Sprejel je  na znanje in fo r
m acijo kom ercialnega sektorja o 
prezasedenosti kapacitet na s tro j
nem  form anju  v  livarn i specialne 
litine v  zadnjih  mesecih tekočega 
le ta  in o slabem  izpolnjevanju do
bavnih rokov. Nesolidnost v izpol
n jevan ju  dobavnih rokov ima lah 
ko razen trenu tn ih  tudi daljše po
sledice pri vzdrževanju  in n a 
daljn jem  razv ijan ju  poslovnega 
sodelovanja z našim i partnerji, 
zato odbor zadolžuje vodstvo pod
je tja , da prouči obstoječe stan je  
ter podvzame potrebne ukrepe, ki 
bodo v  bodoče omogočili, da bodo 
prevzete obveze do naših odje
m alcev pravočasno realizirane.

4. P o trd il je  operativni plan 
proizvodnje za mesec novem ber
1972.

5. Sklenil je, da je do prihod
n je seje p rip rav iti predlog razpo
red itve  prostih  sobot v  letu  1973.

6. O dbor je obravnaval poro
čilo sta lne  inventurne kom isije 
za izvedbo kontinu irane inven
tu re  o opravljenem  popisu v ča
su od feb ruarja  do vključno av 
gusta 1972 v skladiščih m ateria la  
za reprodukcijo  in zalog gotovih 
izdelkov te r na podlagi razprave 
ugotovil, da so vse navedene raz
like norm alni kalo te r  .odločil, da 
še izda odločba za preknjižbo vseh 
navedenih  razlik.

H kra ti je sklenil, da se odobri 
100%  odpis poškodovanega in 
pokvarjenega m ateriala, tehnično 
zastarelega in m ateriala, ka tere
m u je potekel rok tra jan ja . Skle
nil je tudi, da se zniža vrednost 
m odelov za 10 %.

7. Razhode val je osnovna sred
stva, poslovni inventar, elektro- 
oprem o te r odobril prodajo do
ločenih osnovnih sredstev.

8. Za podpisnika pogodbe o u- 
stanovitv i L jub ljanske banke je 
določil glavnega d irek torja  Tugo- 
m erja  Vogo, za člana zbora pro
izvajalcev podružnice L jubljanske 
banke je  določil p rav  tako glav
nega d irektorja .

9. Sklenil je, da se na podlagi 
sklepa delavskega sveta tovarne, 
ki je  bil spreje t na 16. zasedanju, 
dne 22. 9. 1972, izplačajo nag ra
de sodelavcem  pri investicijski iz
g radn ji tovarne v času od le ta  
1960 do sedaj.

TOU

Na zveznem srečanju 
amaterskih gledališč
P re jšn ji mesec se je po 5-dnev- 

ni » turneji«  vrn ilo  iz S rb ije in 
Kosova naše am atersko gledali
šče »Zelezar«, ki je v  teh  p re
delih gostovalo z dram o Mihe 
Rem ca: »MRTVI KURENT«.

Po sklepu republiške žirije je 
bilo nam reč določeno, da »Zele
zar« zastopa slovenski gledališki 
am aterizem  na zveznem srečan ju  
— Večerih b ratstva  — v Prizrenu.

Na posebno željo pobratene ob
čine P arač in  je gledališče gotova- 
lo tud i v tem  mestu.

Tako na zveznem srečan ju  v 
P riz renu  kot v  bratskem  m estu 
Paračinu, je  publika odlično 
sp reje la  prikaz naše km ečke d ra
me.

K er je »Zelezar« prva am ate r
ska skupina, ki je  iz celjske ob
čine sodelovala na zveznem sre
čanju, jim  lahko za izreden uspeh 
iskrèno  čestitam o te r jim  želimo 
še več uspehov.

čič-ko



UVAJANJE V DELO O D SLEJ TEM ELJITO
Odveč bi bilo izgubljati veliko 

besed o tem, kako potrebno je pri 
vsakem  delu tem eljito uvajanje, 
spoznavanje delovnega mesta, o- 
kolja in značilnosti, oziroma po 
sebnosti v  tem  okolju in še pose
bej na sam em  delovnem mestu. 
To se vedno bolj kaže in po trju je 
v praksi. Dobro uvedeni delavci 
se h itre je  znajdejo, h itre je  dose
gajo pričakovane delovne učinke, 
toda najvažnejše pri vsem tem  pa 
je, da se dobro in tem eljito  uve
deni delavci boljše počutijo na 
delovnem mestu, h itre je  se p ri
lagodijo delu in sodelavcem, stro 
jem  in napravam , počutijo se 
v a r n e ,  znajo se čuvati pred 
nevarnostm i pri delu, pa ne sa
mo sebe, temveč tudi sodelavce. 
In tu  je jedro tega vprašanja, 
tega problem a, ki smo ga doslej 
še tu  in tam , nekje m anj, nekje 
bolj upoštevali, včasih pa tudi 
preveč zanem arjali. Varnost in 
zopet varnost, to likokrat naglaše
na, pa v danih trenu tk ih  pozab
ljena, prem alo upoštevana, zane
m arjena, ali kakorkoli že, posle
dice so lahko male, velike, nedo-

je te  delavce, predno so razpore
jeni na delo, na delovna mesta. 
Vemo, da določa TZVD v  66. čle
nu, da je  delovna organizacija 
dolžna poskrbeti, da vsakdo pred 
razporeditvijo  na delo spozna de
lovne pogoje in nevarnosti, oziro
m a ukrepe in sredstva za varstvo 
pri delu, m ed zaposlitvijo pa je 
dolžna skrbeti za njegovo vzgojo 
in izpolnitev njegovega znanja s 
področja varstva pri delu. Orga
nizacija m ora delavce ob prvi in 
vsaki kasnejši razporeditvi na 
delovno mesto pa tudi m ed samim 
delom, če se sprem ene delovne 
razm ere, poučiti zlasti o nevarno
sti, ki preti pri delu delavčevemu 
zdravju  oziroma življenju, o n a j
prim ernejšem  načinu dela, ki za
gotavlja delavcu varnost pri de
lu, kakor tudi o varstven ih  ukre
pih, ki jih  m ora delavec upošteva
ti in o okoliščinah, ki take uk re
pe zahtevajo. Poučevanje delav
cev m ora biti teoretično in p rak 
tično (6. člen RZVD).

K artoni uv a jan ja  v  delo ob
segajo v 21 točkah naloge pri u- 
v a jan ju  v delo od sprejem a in

razgovora, z nam enom  ugotovitve 
dosedanje strokovnosti oziroma 
poklica, strokovnih izkušenj ter 
poznavanja in izkušenj v  zvezF z 
bodočim delom, pri čemer je  ugo
toviti tudi poznavanje nevarno
sti in varnostn ih  ukrepov, do ob
razložitve in razkazovanja tehno
loškega postopka celotnega obra
ta, obrazložitve in pouka o p ra
vilnem  načinu dela na novem  de
lovnem mestu, seznanjanja s so
delavci in predpostavljenim i, se
znan jan ja  z načinom  in obvez
nostjo p rijav ljan ja  okvar na stro
jih  in napravah , z obveznostjo 
prijavljanja vseh poškodb pri de
lu, koriščenja prve pomoči in z o- 
stalim i dolžnostmi in ukrepi v 
prim eru poškodb delavcev in z 
vsemi obveznostmi, ki jih nalaga 
zagotovitev varnosti pri delu, do 
obrazložitve, k je  so strokovne 
službe in z načinom  koriščenja 
njihovih uslug.

Za vsako točko u vajan ja  se 
vpiše v karton  datum  izvedbe s 
podpisom neposrednega vodje, ob 
zaključku uvajan ja  pa neposred
ni vodja podpiše še izjavo, da je

delavca teoretično in praktično 
poučil ter ga seznanil z nevarnost
mi za zdravje in življenje, z n a j
prim ernejšim  načinom  dela, ki m u 
zagotavlja varnost pri delu in  z 
varnostnim i ukrepi, ki jih  mora 
pri delu upoštevati. Tudi poučeni, 
to je  uvedeni delavec podpiše iz
javo, da je  bil o vsem potrebnem  
to je po vseh točkah na kartonu  
dejansko teoretično in praktično 
poučen, se pravi s pravicam i in 
dolžnostmi, ki izhajajo iz predpi
sov o varstvu  pri delu.

Službe so torej s svoje strani 
podvzele vse potrebno, če tako 
rečemo, po vsej verje tnosti bodo 
tudi vodiini ljud je v  obratih  in 
sklopih opravili svojo dolžnost, 
kontrola bo izvajana. Ostane le še 
en dejavnik, ki je pri vsem  tem  
najvažnejiš, razum evanje in  do
b ra  volja delavcev samih, da res
no vzamejo pouk pri uvajan ju  in 
se opozoril in vsega pokazanega 
tudi dosledno držijo, pri vsakem  
delu in v  vsakem  času, v vseh 
okolnostih. Le tako bo dosežen 
zadani cilj, le tako bo zagotov
ljena  varnost pri delu!

NOVI PROSTORI
prostori za osnovni kovinarski 
program  te r za nadaljn je  progra
me po poklicih: strugar, rezkalec, 
orodjar, brusilec, varilec, strojni 
ključavničar .

Učenci, ki se bodo v n jih  uspo
sabljali za nov strokovni kader, 
bodo imeli na razpolago nepri
m erno boljše pogoje. Tako se bo
do kakovosti ročnih spretnosti in 
delovnih navad za sam ostojno de
lo zboljšale, čas za pridobivanje 
istih  pa skrajšal. Dosti boljši po
goji bodo tudi pri upoštevanju 
tehniških, tehnoloških, varnostnih 
in organizacijskih predpisov pri 
delu in s tem  tudi p ravilna upo
raba, čuvanje in vzdrževanje stro
jev, orodja in naprav. Učenci se 
bodo lažje p rivajali na novo de
lovno okolje, na pravilno uporabo 
teoretičnega znanja in v spozna
van ju  praktičnih  vrednot tega 
znanja pri oprav ljan ju  delovnih 
nalog v svojem poklicu.

S tari prostori bodo s tem  raz
brem enjeni in bodo prav tako slu
žili še dalje svojem u nam snu. Del 
teh prostorov pa bo preurejen  za 
sanitarije, garderobe, jedilnico in 
klubski prostor. Učni prostor, v 
katerem  se že izvaja osnovni ko
vinarski program , pa bo p reu re
jen  v dve učilnici za kabinetni 
pouk strokovne teorije.

Finančna sredstva je omogočila 
družba in sicer RIS (republiška 
izobraževalna skupnost) in Skup
ščina občine Celje. Del sredstev 
pa bo zbrala tudi šola.

V II. fazi, h kateri bomo pa mo
rali pristopiti čimprej, pa bo za
je ta  nadgradnja šole za eno nad
stropje. Za to investicijo sredstev 
še ni. Ko bo šola dokončno dogra
jena, se bodo njene zm ogljivosti 
povečale iz sedanjih 10 rednih  od
delkov na 18 do 20 oddelkov. Po
uk pa bo skrčen iz dveh izmen na 
eno in pol.

Tako bo delno ublažena pogla
v itna težava pri razvoju naše in 
dustrije, v kateri stalno p rim an j
kuje strokovnih kadrov.

G orjup V ladim ir

gledne, strašne. Zdaj je  že v za
konitih  predpisih  določeno, kako 
je treba novo spreje te delavce u- 
v a ja ti v delo, z eno besedo tem e
ljito, ozirom a vsestransko. To si
cer ni nič novega, že doslej so 
varnosti p ri delu in zato tudi 
uvajan ju  v  delo posvečali veli
ko pozornosti, ponekod pa ven
darle prem alo. V praksi se je to 
različno izvajalo. Mi pa vemo, da 
je pri vsakem  delu dosti nevar
nosti, če ga ne znamo pravilno o- 

.prav ljati, v železarstvu pa je teh  
nevarnosti še dosti več, kot v ne
katerih  drugih panogah gospo
darstva.

Kot rečeno, že doslej smo v a r
nosti pri delu posvečali veliko 
pozornosti; že doslej smo novo 
spreje te  delavce uvajali v delo, 
vendar ne povsod enako skrbno 
in dosledno. P ri vsem  tem  smo 
v nečem delali pom anjkljivo, pri 
kontroli izvajan ja p rav il in p red
pisov. Navodila za vodilno osebje 
so obstajala, ozirom a obstajajo, 
nismo jih  pa dosledno kontro li
rali, nam reč izvajanje navodil 
in predpisov. Zdaj smo tem u n a 
pravili konec.

Uvedli smo kartone uvajanja v
delo, ki v smislu zakonskih p red
pisov podrobno določajo, kako in 
v čem je treba uvajati novo sp re

Z ukinitv ijo  Poklicne kovinar
ske šole v sestavu Šolskega centra 
»Boris Kidrič« v Celju je ŠKIMC 
Štore prevzel v šolanje večino ko
vinarjev  iz industrije  in obrti šir
še celjske regije. Za tako razširje
no dejavnost Šolskega . centra so 
nujno potrebni večji prostori. Za
to smo bili prisiljeni, da h itro  u- 
krepam o in omogočimo pravočas
no realizacijo nalog, ki so nam  
zaupane.

Pristopili smo k dograditvi uč
nih prostorov. V I. fazi bo do p ri
hodnjega šolskega leta zgrajena 
ustrezna šolska delavnica za p rak 
tični pouk. Ta bo priključena kot 
podaljšek obstoječim delavniškim  
prostorom  z dodatno površino 850 
kvadra tn ih  metrov. V njej bodo

TUDI TO JE DOBRO USPELO
Družbeno-ekonomsko usposabljan 
je delovodij in skupinovodij

V jun iju  letos je izobraževalni 
oddelek kadrovskega sektorja iz
vedel inform ativni sem inar za vse 
delovodje in skupinovodje o druž- 
beno-ekonom skem  usposabljanju. 
Zajetih  je bilo 232 delovodij in 
skupinovodij. S 16. oktobrom  pa 
je  pričel nadaljevalni sem inar za 
te vodilne delavce, ki se ga je 
udeleževalo in ga končalo 144 de
lovodij in skupinovodij. Sem inar 
je obsegal uvodni program  dela v 
zvezi z Direct Costing metodo, 
potem  splošno o D irect Costing 
metodi, nadalje p lan iran je  in kal
kulacije, stroškovna mesta, me- 
hanografske obdelave podatkov, 
potem  obračunavanje stroškov in 
kontrolo rentabilnosti. Torej sa
me prepotrebne teme, s katerim i 
m orajo biti dodobra spoznani tudi 
delovodje in skupinovodje. P re
davatelji: dipl. ing. P eter Knez, 
ing. V iktor Opaka, M arija G re
gorin, Janez Lešek, Angela Štor 
in dipl. oecon. 'Ž n idaršič  Danica 
so se potrudili, da so predavano

snov podajali čim bolj umljivo, 
poslušalci so bili s predavanji 
zadovoljni. P redavanja so pote
kala v ciklusu 4 tednov, s čim er 
je bilo vodstvom  obratov omogo
čeno, da so svoje delavce vk lju 
čili tako, kot jim  je  po času in 
dolžnostih v  obratih  oziroma od
delkih najbolj ustrezalo.

Ob zaključku tega form ativne
ga sem inarja  so bili poslušalci te
s tiran i; iz vsake tem e so bila po
stavljena tr i vprašanja. Pokazalo 
se je, da je tečaj presenetljivo 
dobro uspel, kar 27 testirancev je 
na vsa vprašan ja  pravilno odgo
vorilo, pa tudi ostali so zelo do
bro odgovorili, na večino vprašanj 
pravilno.

S tem  je storjen zopet korak 
naprej v  družbeno-ekonom skem  
izobraževanju vodilnih ljudi v o- 
bratih  in oddelkih. S tem  načinom  
izobraževanja bodo nadaljevali. 
Želeti je  le, da bi še naprej v la
dalo za tak  način izobraževanja 
zadovoljivo zanim anje med vo
dilnim  osebjem naše delovne 
skupnosti.



ŠO L A  IN  D O M
Z novim šolskim  

letom
V dogovoru z uredništvom  »2e- 

lezarja« bomo tudi v letošnjem  
šolskem le tu  nadaljevali z opiso
vanjem  najvažnejših  šolskih do
godkov. Šola — zlasti osnovna šo
la — v  k a te ri im a velika večina 
otrok svoje s ta rše  zaposlene v  Že
lezarni, je  zain teresirana, da so 
odrasli seznanjeni z delom svojih 
otrok v  šoli, s šolskim režim om  
in ostalim , saj tako tudi na ta  na
čin vsi skupaj odpravljam o ne
sporazume, ki na relaciji šola — 
dom, tako rad i izstopijo. P re p ri
čani pa smo, da smo vsi — tako 
starši, kot pedagogi za to, da bi 
bilo čim m an j težav, da bi se 
otroci dobro učili, našli svojo 
prihodnost in  da bi se tudi lepo 
vedli, bili lepo vzgojeni. Da, zla
sti vzgojeni. Vedenje, disciplina 
ali kakorkoli pač tem u rečeš, se 
je  v zadnjem  času krepko poslab
šalo. Vedno več pritožb p rihaja  
iz posam eznih naselij — češ, otro
ci so prostaški, se pretepajo, k a
dijo, zm erjajo  itd . Na šoli jim  p ri
digamo, kaznujem o, pogovarjamo. 
Otroci obljubljajo , da bodo boljši, 
ko pa m ine nekaj časa, pa gre 
»obnašanje« ponovno svojo pot. 
V takšnih prim erih  lahko šola 
opravi le polovico. Drugo polo
vico m orajo zaključiti doma. Ne 
s pretepom . S pogovorom, z vzgle
dom, in če kaj drugega ne, vsak 
s kančkom  otroku nam enjenega 
svojega prostega časa. Pogovori, 
razum evanje in  dogovori m ed o- 
troci in starši so tudi delčki vzgo

je, ki so znani že mnogo let, pa 
brez n jih  tudi v  sedanjem  izred
no težkem  času ne moremo osta
ti. Če ne želimo še slabše kot je.

Korak naprej . . .
Letošnje šolsko leto smo p ri

čeli z dvem a novima, za celotno 
naše območje pom em bnim a 
vzgojno-izobraževalnim a oblika
ma. V T eharjah  smo pričeli z no
vim  predšolskim  vzgojno-varstve- 
nim  oddelkom, za k ar smo vložili 
sam i veliko organizacijskih napo
rov, sredstva pa je prispevala Te
m eljna skupnost otroškega v a r
stva iz Celja, v  Kom polah in na 
Svetini pa smo organizirali dva, 
ozirom a enotretinsko podaljšano 
bivanje, tako, da je za nekoliko 
šibkejše učence več pouka in tako 
tudi več možnosti, da bodo ti o- 
troci delali bolje v naslednjih  le
tih. V T eharjah  kakor tudi, na 
Kompolah smo lepo uredili k u 
hinji, ki so si ju  nekateri starši 
tudi ogledali.- S redstva za obe k u 
h in ji je  prispevala enako kot 
zgoraj Tem eljna skupnost o tro
škega varstva.

Ob tem  b i lahko zapisali samo 
to. Ko smo glasovali za sam opri
spevek, je  m arsikdo — zlasti v  
teh dveh k ra jih  dejal, da tega 
d en a rja  nikoli ne bo nazaj. In 
zdaj? Oboje je  veliko več stalo, 
kot bodo občani iz teh dveh n a
selij prispevali v  naslednjih  le tih  
v  okviru svojega prispevka za re 
ševanje celotnega šolstva v  ce lj
ski občini. Zato ne smemo trd iti, 
da skupnost v te k ra je  ne v laga 
sredstev. P a  še veliko!

. . .  korak nazaj
K orak nazaj pa smo nehote in 

ne po svoji krivdi storili na Sve
tini. P red leti je  bilo tu  več raz
redov, potem so ostali samo štirje  
najnižji, lani smo imeli že samo 
tri oddelke (en kom biniran  ter 
dva sam ostojna), letos pa vsled 
izredno skrom nega vpisa — samo 
dva kom binirana oddelka. Tako 
sta  tu  združena prvi in drugi raz
red, te r  tre tji in četrti. Da bi bile 
težave še večje, je  tovarišica, ki 
je učila tre tji in  četrti razred  sku
paj — konec septem bra odpoveda
la. Menimo, da bomo m orali 
vprašan je otrok na Svetini rešiti 
s sodelovanjem  s krajevno  skup
nostjo in celjsko izobraževalno 
skupnostjo v  zadovoljstvo pred
vsem  staršev, ki so najbolj odgo
vorni za pravilno usm erjenost 
svojih otrok.

Roditeljski sestanki
V mesecu septem bru so se zvr

stili vsi roditeljsk i sestanki. Mo
ram o zapisati, da so bili prilično 
dobro obiskani in lepo p rip rav 
ljeni. Mogoče bi bilo razkriti 
le to negativno potezo, da je bi
lo največ tistih  staršev, ki im ajo 
svoje otroke v  nižjih  razredih. 
Bolj ko gremo v  sta re jše  skupi
ne, m anjše je bilo zanim anje. 
V erjetno bo tisto — da so o vsem  
starši že seznanjeni, le  deloma 
res, bolj nas m oti spoznanje, da 
m enijo starši, da so otroci v  v iš
jih  razred ih  že tako samostojni, 
da tu  roditelj n im a kaj iskati. Ro
ditelj je  otroku in  šoli potreben. 
Tu je. naravna vez, ki jo moram o 
oboji negovati, zato bi lahko za
pisali, da so tud i roditeljski se
stanki za starše obveznost, ena
ko, kot obiskovanje pouka za n ji
hove otroke.

Dan pionirjev
29. septem bra na osnovnih šo

lah praznujem o dan pionirjev. Ta 
dan je  pouka prost, učenci pa se 
vseeno zberejo na svoji prvi red 
ni konferenci, k je r sprejm ejo pro
gram  dela in izvolijo svoje vod
stvo. Tako je bilo tudi letos. Po 
sp reje tju  program a so bili izvo
ljeni na osnovni šoli v  Š torah 
naslednji učenci: za predsednika 
je  bil izvoljen P odplatan  Boštjan 
iz 6. razreda, podpredsednica je 
Anica Skok, ta jn ica  je Mojca Ga- 
špar, b lagajnik  je  Tomaž Subotič, 
zastavonoše pa sta  Samo Šlatau 
in Janez Senica.

M entorica pionirske organizaci
je  v Š torah  M ajda Pevcin.

Mladinska
organizacija

Na osnovni šoli deluje tudi 
m ladinska organizacija, ki je 
im ela konferenco dne 12. 10.1972. 
Na nje j so obravnavali in sprejeli 
program  dela za to šolsko leto ter 
izvolili svoj odbor. Za predsedni
ka je  bil izvoljen T ra tn ik  M atjaž, 
podpredsednik je  K ladnik  Zoran, 
ta jn ik  Šeško Dragica, b lagajnik  
Guček Vesna. Č lani odbora pa so: 
U rbančič Jana, Simončič Robert 
in Golež Hanca. M ladinska orga
nizacija šteje 79 članov. Od uči
te ljskega zbora pa je m entor tov. 
Sonja Ocvirk.

Športni dan
27. sep tem bra smo organizira

li 1. športn i dan. Učenci in učen
ke n ižjih  razredov so se udeležili 
pohoda v  naravo, m edtem  ko so 
ostali im eli najrazličnejša tekm o
v an ja  z žogo. Učenci in učenke 
petih  in  šestih razredov so tekm o
vali v igri »med dvem a ognje
ma«. N ajboljši m ed petim i raz 
redi je  bil 5a. P ri šestih pa so 
bili m ed dečki najboljši 6.b raz
red, m ed  dekleti pa 6.a razred. 
Učenci 7. in 8. razredov so tek 
movali v  rokom etu. N ajboljši je 
bil 7.b, sledi pa m u 8.a in 7.c. 
U čenke 7. in  8. razredov pa so 
tekm ovale v  košarki. N ajboljše 
so bile učenke 7.c razreda, sle
dijo pa jim  7.a, 7.b, najboljša pri
8. razred ih  so bila dekleta 8.c raz 
reda, sledijo pa 8.a in 8.b razred.

L ahko zapišemo, da je športni 
dan ob prizadevnosti obeh učite
ljev  telesne vzgoje, ostalih učite
ljev  in prizadevnosti učencev, 
p rav  lepo uspel.

Svet staršev
Na osnovni šoli v  Š torah smo 

v  sm eri boljšega sodelovanja m ed 
starši in šolo, izvolili svet s ta r
šev. Znano je, da so vzgojna p r i
zadevanja ta k ra t najboljša, če le
po sodelujeta šola in  dom. U pa
mo, da se bo s to obliko to sode
lovanje izboljšalo. Na prvem  se
stanku  sveta staršev, ki je  bil 7. 
novem bra, so m anjkali od 21 
sta ršev  samo trije . R avnatelj je  
vse prisotne seznanil z delovnim  
program om  šole, saj ugotovitev, 
da sta rši vse prem alo vedo, da bi 
lahko bolj aktivno sodelovati, ni 
zvita iz trte . Člani sveta staršev  

; so tud i povedali, da bodo radi so
delovali, saj je  tudi njihov p ri
m arn i interes, da se otroci več 
nauče in  dobro vzgojijo.

ZAHVALA
Ob tragični smrti našega lju

bega očeta in skrbnega moža

ŠTEFAMA OBREZA
smo bili deležni izrednega soču
stvovanja, tolažbe in vsestranske 
pomoči pokojnikovih sodelavcev, 
mojih sodelavcev, članov delovne 
skupnosti železarne in sosedov, 
ki so nam ob tej težki izgubi pri
skočili v pomoč. Vsem skupaj se 
zahvaljujemo za tolažilne besede 
in dejanja, ki so nam lajšala tež
ke trenutke ob tej nenadomestlji
vi izgubi.

Posebno zahvalo dolgujemo sin
dikalni organizaciji pri železarni 
za venec in denarno pomoč, vsem  
moževim sodelavcem iz livarne II 
za denarno pomoč in venec, na
dalje vsem mojim sodelavcem v 
gostinski enoti železarne za vse
stransko, posebno še denarno po
moč, posebej še tov. Faniki Irgo- 
ličevi, šefinji kuhinje, za njeno 
iskreno tovarištvo ob tej veliki 
nesreči, potem tov. Adolfu Bo- 
beri za ganljive besede slovesa  
ob grobu našega dragega pokoj
nika, godbi na pihala Železarne 
Store in vsem sosedom, ki so mi 
bili kakorkoli v pomoč.

Še enkrat vsem skupaj prisrčna 
hvala!

Žalujoča žena Malčka 
z otroki Ladkom, Štefanom  
in Jelkico

Im e in  priim ek  Razred Govorilne ure

Conradi L judm ila 6. a

G abriel G reta 4. b
Gašpar Silva 3. b
Gorjup Jožica 4. a
Jovanovski Irena 7. c

Judež K ata rin a 6. c

K odrun M ira 5. c
Kordiš Sanda 7. b

Kovač Jožica l . b

Šuler Jožica 8. c

K ralj M ara 7. a

K ristan  H elena 5. a
M estnik Zofija 2. b
Novak Vlado 8. b
Pevcin Tajda 3. a
Sacer Slavica 5. b

Urbančič Jožica 6. b

Vuk Vida 1. a
Ž ibret Anica 2. a
Leskovšek Ivanka 2. r. Teh.
Rovšnik Anica 1. r. Teh.
Klepej F ranc 1. in 2. r. Sv.
R utar Ivan 3. in 4. r. Sv.
P lank Štefka 4. r. Kom.
Š tarlekar Jan i 1. r. Kom.
Spolenak M arija 3. r. Kom.
Galoič Štefka 2. r. Kom.
P in ter M arjana 8. a

četrtek  od 10.45—11.30, pred konfe
renco od 15.—16. ure 
vsak drugi torek  od 17.45—18.30 
vsak drugi če trtek  od 16.—16.45 
vsako drugo sredo od 16.45—17.30 
vsako drugo sredo od 8.45—9.30, en 
k ra t mesečno od 15.30—16 
vsak drug četrtek  od 8.50—9.35 
en k ra t mesečno ob 16. uri 
sreda od 10.45—11.30 in  od 16—16.30 
sreda 10.45—11.30, enkra t mesečno 
ob 16.30
vsak drugi teden v sredo od 16.45— 
17.30
torek od 8.45—9.35, enk ra t mesečno 
ob 16. uri
ponedeljek od 10—11.40, en k ra t m e
sečno ob 16
vsako drugo sredo od 16.—17. u re 
vsak drugi torek  od 16.—17. u re 
sreda od 8.—10. ure 
vsak drugi pon. od 16.50—18.-ure 
v to rek  od 10—10.45, v sredo od 8.45 
do 9.30, pred konfer. od 15.—16. u re  
v sredo od 10.45—11.30, en k ra t m e
sečno v  sredo od 16.—17. ure 
vsak drugi četrtek  od 16.45—17.30 
ponedeljek ob 16.30 
1. in 3. torek  v mes. od 16.—17. ure 
1. in 3. torek v mes. od 17.—18. u re 
sreda od 7.—8. ure 
od 12.—13. ure
vsako drugo sredo od 16.—17. u re  
vsako drugo sredo od 17.—18. u re 
vsak drugi petek od 11.30 do 12.30 
vsako drugo sredo od 16.—17. u re 
ponedeljek 10.45 do 11.30



Planinstvo odslej organizirano
P red nekaj meseci je  bil na po

budo ljub iteljev  planin iz našega 
podjetja ustanovljen iniciativni 
odbor planinskega društva v Što
rah. Po resnih pripravah je  bila 
dne 10. novem bra v Domu žele- 
zarjev  na T eharjih  ustanovna 
skupščina planinskega društva 
»ŽELEZAR ŠTORE«.

ninskih društev iz Celja, Zabuko- 
vice in Šentjurja .

Po razpravi o pravilih  društva 
je  bil predlagan tudi program  de
la za bodoče leto. P rogram  bo se
stavil bodoči odbor, v katerega so 
bili izvoljeni naslednji tovariši: 
G radišnik Frido predsednik, Tanj- 
šek Jaka podpredsednik, M ernik

Naši planinci na Okrešlju

Na skupščini so bila spreje ta  
prav ila  planinskega društva, ki 
pom enijo istočasno tudi ustanov
ni akt. V teh pravilih  so določene 
naloge in nam en društva, določi
la  glede članstva, njihove pravice 
in  dolžnosti, organi društva, obč
ni zbor, upravni odbor, nadzorni 
odbor te r  določila glede prem ože
n ja  društva.

Na skupščini so poleg novih 
članov bili številni gostje, med 
njim i ta jn ik  P laninske zveze Slo
venije, predsednik Sveta za te 
lesno ku ltu ro  Skupščine občine 
Celje, predsednik sindikalne or
ganizacije Železarne, predsednik 
k rajevne skupnosti, predstavnik  
Železarne te r predstavniki pla-

Smučarska šola
Odbor za rekreacijo TVD Par- 

tizan-Kovinar bo organiziral smu
čarski tečaj za odrasle, predvsem  
za člane našega kolektiva. Tečaj

M arica ta jn ik , K rajnc Dragica 
blagajnik, Centrih M ilan načel
nik m ladinskega odseka, Slapnik 
Jože m arkacist, K avka M arjan 
propagandist, Rozman Franc vod
ja  sm učarske dejavnosti, P erti- 
nač Drago predstavnik  M etalur
ške šole, Gorjup Jožica predstav
n ik  osnovne šole in  Mohorič 
F ranc član. V nadzorni odbor pa 
so bili izvoljeni: Renčelj Franc, 
K avka L idija in Žohar Vili. Čast
no razsodišče pa sestavljajo : Cen
tr ih  Jože, Arzenšek Štefan in 
Štor Angela.

O dejavnosti društva bomo 
redno poročali v našem  glasilu. 
Člane kolektiva pa vabimo, da se 
v čim večjem  številu  včlanijo v 
P laninsko društvo.

bo na Svetini na smučišču pri žič
nici, in sicer v času od 3. do 6. ja
nuarja 1973.

Prijave za tečaj sprejema služ
ba za rekreacijo, kjer lahko do
bite tudi vse ostale informacije.

Prav ti je. Zakaj pa še nisi star 
45 let. Če bi bil, pa ti ne bi rezali 

plače.
Kaj s,e razburjate mojster! Saj 

sem privezan.

IZ NOCI V DAN
Ei* fei?

Sem zdravljeni alkoholik kluba 
»ŽELEZAR« Štore in abstiniram  
od 20. marca 1972. Čeravno moj 
abstinenčni staž ni ravno dolg, 
vendar iz dneva v dan opažam 
spremembe na sebi ter na ljudeh, 
ki me obdajajo in s katerimi se 
srečujem.

Z zauživanjem alkoholnih pi
jač sem pričel že nekje v 17. letu 
starosti. Kaj me je takrat gnalo v 
alkoholizem? Kot pubertetnik sem 
našel v alkoholu tisto, kar mi 
družba ni mogla dati oz. pozneje 
nisem mogel več sprejemati, ker 
je bil alkohol tisti, ki je prevzel 
najvažnejšo vlogo v mojem živ
ljenju. V alkoholu sem iskal to
lažbo, družbo pa tudi nežnost, ka
tere nisem nikoli mogel dobiti do
volj. Zame je bilo pomembno u- 
živanje alkohola, ki me je omam
ljal, da sem se potem lahko vdal 
v svoj svet življenja.

Težave zaradi pitja sem imel 
tudi med šolanjem. V gimnaziji 
nisem izdelal niti prvega letnika. 
Šolo sem zamenjal, vendar so me 
iz nje prav kmalu izključili za
radi opravljanja del, ki so družbi 
škodljiva. To so bile posledice 
prevelikega zauživanja alkoholnih 
pijač in razvijajoče sc telo tega 
ni vzdržalo. Ker s šolanjem ni bi
lo nič, sem se zaposlil.

Ni šlo brez pitja in brez težav; 
menjaval sem podjetja. Potrebe 
po blaženem stanju vinjenosti so 
bile vedno večje. V devetnajstem  
in dvajsetem letu starosti sem  
napravil dva poskusa samomo
ra. Le popolnoma slučajno sem  
ostal živ, čeprav tega danes ne 
obžalujem.

Prišlo je vojaško življenje. Tudi 
tam je bilo pijače dovolj, saj sem  
bil v krajih, kjer je bilo vina več 
kot vode. Spoznal sem dekle, svo
jo sedanjo ženo. Po poroki sem s 
pijančevanjem delno prenehal. 
Doma sem imel vse, tisti tihi dom, 
nežnost in ljubezen. Do prve pija
nosti je prišlo ob rojstvu otroka, 
delno kot veselje za srečen dogo
dek, še močneje pa je bila v pod
zavesti skrita želja po alkoholu, 
po stanju, kjer sem živel zase, v 
katerem sem se počutil tako 
močnega in pomembnega. Danes 
vem, da je bila resnica drugač
na, daleč od tu. Zastrupljal sem  
se iz dneva v dan in propadal fi
zično in psihično.

Začele so se težave v službi in 
v zakonu, stopnjevale so se vedno 
bolj, rasle so hitreje, kot moja 
bolezen. Po šestih letih je pričel 
zakon propadati. Kaj mora pre
trpeti žena alkoholika, veste ve 
žene same dovolj.

Dlje časa sem potreboval, da 
sem spoznal greh in tisto, kar me 
muči. Končno sem sklenil napra
viti korak, ki me naj spremeni. 
Kaj je bil vzrok, da sem se od
ločil za zdravljenje proti alkoho
lizmu? Nekoč me je otrok vpra
šal: »Ata, zakaj piješ? No, povej, 
zakaj?« Odgovora nisem vedel, 
iskal sem ga. Imel sem dva ne
opravičena v  službi — posledica 
pijanosti in nesposobnosti za de
lo.

Znašel sem se v Vojniku pred 
zdravnico in ji z raztrganimi be
sedami povedal, kaj bi rad. Cez 
dva dni sem bil sprejet na zdrav
ljenje proti alkoholizmu. Zdravil 
sem se tri mesece. Kako je to, ve 
vsakdo, ki se je zdravil v tej u- 
stanovi. Med samim zdravljenjem  
sem doživljal razna razočaranja

in spoznanja. Z menoj se je za
čelo nekaj dogajati, spreminjati. 
Ko sem bil na izhodu, sem se 
nekega deževnega nedeljskega 
večera sprehajal po mokrih uli
cah Celja, razmišljal o sebi in o 
drugih. Moker do kože sem spo
znal vse zlo, ki sem ga napravil.
Z grozo sem spoznal, kaj sem z 
alkoholizmom storil ženi in otro
ku. Jaz imam možnost zdravlje
nja, žena in otrok ga nimata. 
Ostale bodo trajne posledice, kot 
zlo se bodo vlekle skozi njuno 
življenje. Ob tem groznem spo
znanju bi se bil končal, vendar 
nisem imel moči za to. Spoznal 
sem, da sem morilec svoje druži
ne — uničil sem jo psihično.

Po zdravljenju sem se vključil 
v klub zdravljenih alkoholikov 
»ŽELEZAR« v Štorah. V tovar
ni — na delovnem mestu so tova
riši pokazali vse razumevanje. 
Delati sem pričel na istem delov
nem mestu, kot pred zdravlje
njem. Sodelavci so me sprejeli 
medse, tovariško. Ne vedo, kaj 
je bilo z menoj, vedo le, zakaj 
sem se zdravil.

V klub sem se vključil takoj po 
odpustu iz bolnice. Tu človek naj
de sočloveka, ki ve, da mu ne bo 
metal pod noge nekaj, kar boli. 
Klub mi danes pomeni tisto obli
ko družbenega in osebnega živ
ljenja, kjer se sprostim. Nihče 
mi ne očita: nor si, v Vojniku si 
bil. Občutim, da so člani kluba 
tisti moji dobri prijatelji, ki me 
poznajo v najtežjih trenutkih.

Pred dobrim mesecem sem pri
čel izostajati od klubskih sestan
kov. Izostanki so bili le delno o- 
pravičeni. Nisem izostal zaradi 
recidiva, izostal sem zaradi du
ševnih bojev s samim seboj. Toda 
tačas mi je nekaj manjkalo, ni
sem imel teh znanih obrazov 
pred seboj vsak teden. V svojem  
prepričanju sem bil preponosen, 
da bi se vrnil mednje. V resnici 
pa sem bil reven in nečimrn. Po 
daljšem izostanku od klubskih se
stankov sem videl v svojih soto- 
variših nekaj vzvišenega. Obso
jal sem se in zdel sem se preniz- 
koten, da bi se lahko vrnil nazaj.

Bal sem se, da me bodo gledali 
s prezirom in zaničevanjem. Pome 
je prišel sotovariš iz kluba. Kako 
težko je bilo, ko sem mu sledil na 
sestanek. Ob vstopu v klubsko so
bo je veliko breme padlo z mene. 
Sestanka niso prekinili, ko sva 
vstopila. Izgledalo je, kakor da 
sem sestanek le zamudil. Po de
bati mi je predsednik kluba raz
ložil, kaj so imeli na programu 
in šele nato sem bil na v rsti. , .  
to me je ganilo. Niso me vzeli na 
zasliševalni stol. Hoteli so samo, 
da jim povem, kaj je bilo z mano. 
Bil sem presenečen. Spoznal sem, 
da imam med njimi svoje naj
boljše prijatelje — od terapevta, 
zdravnika, predsednika kluba do 
sotovarišev. To so dobri prija
telji, ki mi zaupajo.

Sedaj zopet redno hodim v klub 
in  počutim se mirnega, srečnejše
ga. Postal sem drug človek. Na
šel sem smisel življenja — dan je 
svetlejši in noč manj mračna. 
Opazujem življenje in dogodke 
okrog sebe; vsakokrat opazim no
vosti, ki jih prej nisem videl in 
dojel, saj me je obdajala temač
nost alkoholizma — pijanstva. 
USODA, NE PRETRGAJ -

KAR MI POMENI ŽIVETI!
Koprivc Primož



K A D R O V S K E  V E S T I
NAŠI UPOKOJENCIV mesecu oktobru so bile nasled

nje kadrovske spremembe v naši
delovni organizaciji:

Iz JLA sta se vrnila:
ZUPANC MIRKO, delavec, v a 

lja rn a  I in PRESKER RIKO, so
cialni delavec, kadrovski sektor.

Novi člani naše delovne organi
zacije

V obdelovalnici valjev : O- 
PREŠNIK ALOJZ, stro jn i k lju 
čavničar, KV, PETELINŠEK 
MARTIN, strugar, KV, POVH 
VILJEM, KV strugar, COBEC 
JOŽEF, PK  strugar, MATIC 
MIODRAG, KV strugar, SIMIČ 
STANOJE, KV strugar. V v a lja r
ni I: LADROVCI ŠAIP, HER
COG FRANC, GRAČNER VI
LJEM, GRADIČ ALOJZ, FIDLER 
DRAGOMIR -  vsi NK delavci.
V livarn i valjev : ZAKOŠEK MI
LAN, NK delavec, KLOPClC JO 
ŽEF, PK  livar, ŠRAMEL SREČ
KO, NK delavec, GERŠAK IVAN, 
PK žerjavovodja. V kalibrTrnici : 
BUTINAR DARKO, KV stro jn i 
k ljučavničar. V valjarn i II: ŠU- 
ŠTERlC FRANC, STANKOVIČ 
RADOMIR, STANKOVIČ RADI- 
VOJE, GRAČNER VIKTOR, CU- 
JEŠ FRANC — vsi NK delavci. 
Na prom etu: ARTNAK BRAN
KO, ZDOLŠEK PAVEL -  oba 
NK delavca. V livarn i sive liti
ne: KARNER JOŽEF, KV sliko- 
pleskar, JANKOVIČ RADIVOJE, 
NK delavec. V UOS: ČAGALJ 
JOSIP, elektrotehnik, JEZOVŠEK 
STANKO — prom etni tehn ik  v 
kom ercialnem  sektorju, KAU
ČIČ DARJA, prodaja lka — v fi
nančnem  sektorju , DRŽAN SIL
VA, ekonom ski tehn ik  v  kadrov
skem  sek torju , MOŠKON VIN
KO, s tro jn i tehn ik  kot p rip rav 
nik, ROBIČ BRANKO, strojni 
tehnik, kot prip ravnik , ŽLAUS 
JOŽEF, m a tu ran t gim nazije, v 
skladišču. V modelni m izam i: 
LORGER JOŽEF, NK delavec. V 
energetskem  obratu  : MILORA- 
DOVIC RA JA  in MILETIČ PRE
DRAG, oba KV stro jna  k ljučavn i
čarja, v  m ehanični delavnici 
KAMPUŠ ŠTEFAN, NK delavec, 
v  kom unalnem  oddelku: ŠTOR 
ALOJZIJA , čistilka.

Želimo jim  k ar najbo ljše po
čutje m ed nam i.

Na odsluženje kadrovskega roka 
v JLA so odšli

M ULEJ FRANC, avtom ehanik 
iz prom eta, G ORJUP IVAN, rez- 
kalec iz obdelovalnice valjev, LU
KIČ VOJO, KV stro jn i k ljučav
n ičar iz energetskega obrata, SIV
KA BOŽIDAR, delavec iz livarne 
sive litine, KRUŠKO MUSTAFA, 
KV stru g ar iz obdelovalnice v a 
ljev, SELIČ DUŠAN, delavec iz 
v a lja rn e  I, VERBIČ MIHAEL, 
referen t iz kom ercialnega sek tor
ja, GRAČNER EDI, delavec iz 
valja rne  I, DOBERŠEK MIRKO, 
dipl. ing. iz v a lja rn e  II in  SIV
KA IVAN, s tro jn i ključ, KV iz 
meh. del.

Po lastni želji je prenehalo de
lovno razmerje:

KRESNIK BORISU, dipl. el. inž. 
iz m erilne službe,

Zaradi odhoda na poklicno re
habilitacijo je  prenehalo delovno 
razm erje GABRŠČEK MILANU, 
KV strugarju  iz m ehanične delav
nice..

V prometni nesreči je izgubil 
življenje OBREZ ŠTEFAN, KV 
liva r iz livarne sive litine.

Zaradi samovoljne zapustitve 
dela je prenehalo delovno raz
merje:

PLANKO IVAN, delavec iz jek 
larne, COBEC JOŽEF, PK  s tru 
gar iz obdelovalnice valjev, PO
LUTNIK IVAN, delavec iz ener- ' 
getskega obrata, BLATNIK 
FRANC, delavec iz jeklarne, TAN- 
ŠEK FRANC, PK kurjač  iz jek 
larne, KRC MIRKO, KV strugar 
iz obdelovalnice valjev, LEBER 
TOMAŽ, delavec iz livarne valjev, 
ŠTURBEJ MARTIN, delavec . iz 
livarne sive litine, ISKRAC 
ALOJZ, delavec iz m odelne mi- 
zarne, ŠERUGA DANIEL, že rja 
vovodja iz livarne sive litine, 
ŠKORJAK RUDOLF PK v a ri
lec iz m ehanične delavnice, 
DJURĐEVIČ IVAN, delavec iz 
liva rne  valjev, GOŠNIK FRANC, 
ku rjač  iz livarne sive litine, 
DROFENIK DOMINIK, delavec 
iz livarne sive litine, TERGLAV 
ALOJZ, delavec iz jeklarne, L I
POVŠEK DRAGOMIR, delavec iz 
livarne sive litine, ŠARLAH 
ANTON, delavec iz livarne sive 
litine, M ILOJEVIC BORKA, u- 
službenka iz jeklarne, ARTlCEK 
STANISLAV, delavec iz livarne 
sive litine, GOVC FRANC, dela
vec iz livarne valjev, DROBNE 
ALFONZ, elektrom ehanik  iz e- 
lektroplavža, M ETLlČAR STA
NISLAVA, ekonom ski teh n ik  iz 
kom ercialnega sektorja, KALU
ŽA M ARIJA, čistilka iz kom unal
nega oddelka.

Naraščaj v družini so dobili:

K LEPEJ FRANC iz jeklarne, 
MRAZ LEOPOLD iz elektro- 
plavža, FERLEŽ MILAN iz m eha
nične delavnice, KOZOLE M AR
TIN iz jeklarne, SELIČ SREČKO 
iz ekspedita.

Čestitam o!

Na novo življenjsko pot so sto
pili :

PILKO RUDOLF iz energetske
ga obrata, LEDINSKI MILENA 
iz m etalografskega laboratorija , 
GODUNC VLADO in ŽOHAR 
BREDA iz kem ičnega aboratori- 
ja , REZAR F IL IP  iz m ehanične 
delavnice, DUŠEJ ANTONIJA iz 
nadzorne službe in KOK VOJ
KO iz gasilske službe, LUGARIČ 
FRANJO iz labora to rija  in ŠI
PEK  FERDO iz elektro obrata.

VERBIČ MIHAEL, ro jen  16. 8. 
1915 v Zabukovici, sedaj stanu
je v Štorah. Leta 1934 se je  iz
učil frizerskega poklica in nato 
v tej stroki delal do leta 1943. 
Decembra 1943 je  odšel v  NOB, 
k jer je  sodeloval do sredine leta 
1944, nato je  bil v zaporu za tem  
pa še v taborišču, k je r je bil do

osvoboditve. Ju lija  1946 leta se je 
zaposlil v naši delovni organiza
ciji, najp re j v delovni enoti va
ljarn i, nato v p rip rav i dela, ko
m ercialnem  esktorju , nato spet v 
va lja rn i kot glavni teh  talec, od 
leta 1958 dalje pa je zasedal de
lovno m esto delovodje adjustaže. 
Vsa leta službovanja v našem  ko
lektivu, to je polnih 26 let, je  so
deloval kot zelo aktiven  družbe
no političen delavec v razn ih  or
ganizacijah, še posebno v organi
zaciji ZB in sindikatu. Dne 31.
10. 1972 je  bil starostno upoko
jen.

MERNIK FRANC ro jen  25. 1. 
1917 na Teharjih , k je r še sedaj 
stanuje. Izučil se je za m izarja 
in nato nekaj časa delal pri p ri
vatniku. N aslednja zaposlitev mu

je bila v Lesni industriji na Te
harjih . Dne 22. 6. 1946 se je  zapo
slil v delovni enoti liva rna  sive 
ljev. Delal je pretežno ko t livar 
in jedrar. Dne 10. 10. 1972 pa je 
bil zaradi slabega zdrav ja inva
lidsko upokojen.

ŽNIDAR IVAN, ro jen  27. 12. 
1915 v Ločah pri Poljčanah. V 
rani m ladosti si je  pričel služiti

k ruh  pri p rivatn ik ih , nato je  de
lal nekaj časa pri gradbenem  
podjetju  Gradis. Dne 21. 5. 1947 
se je zaposlil za 1 leto na ekspe- 
ditu, od leta 1948 dalje pa vse do
4. nov. 1972, ko mu je prenehalo 
delovno razm erje zaradi starostne 
upokojitve, v  livarni sive litine 
in to na raznih  delovnih m estih.

V v rstah  upokojencev sta  tudi 
tov. GORJANC F ranc iz razvoj
nega oddelka in MARKOVIČ R aj
ko iz kadrovskega esktorja. Ker 
pa še delata, bomo več o tem  n a
pisali ob p renehanju  dela.

Vsem upokojenim  želimo, da 
bi še mnogo let zdravi uživali za
služeno pokojnino.

K E G L J A N J E
Uspeh na državnem  
prvenstvu ženskih  
kegljaških dvojic

V soboto in nedeljo, dne 11. in
12. novem bra, je  bilo v organiza
ciji kegljaškega kluba Slovenj 
G radec osmo državno prvenstvo v 
keg ljan ju  za ženske v parih. 
Skupno je  tekm ovalo 28 dvojic iz 
Srbije, H rvatske, Bosne in H erce
govine te r Slovenije. K ljub temu, 
da so bili doseženi zelo dobri re 
zu ltati, d ržavni rekord  na to v rs t
nem  tekm ovanju, katerega sta 
postavili pred  dvem a letom a L u
dvig Eva in O cvirk Sonja v S la
vonskem  Brodu, ko sta podrli 
886 kegljev, ni bil ogrožen.

Po dveh letih, ko sta  bili d r
žavni p rvakin ji naši dve keg lja
čih Ludvigova in Ocvirkova, je 
naslov .letos odšel v  Zagreb.

R ezultati: 1. Medveščak, Za
greb 876 (Bobnar 429, Sivka 
447); 2. L jub ljana-C en ter 348
(M iklavčič 414, Škraba 434); 3. 
Tekstilac, Zagreb 844 (Krištof 
441, K odrn ja 403); 4. Partizan-Ko- 
vinar Štore 840 (Ludvik 421, Urh 
419); 5. Partizan-Kovinar Štore 
834 (Marinc 419, Ocvirk 415; 6. 
Slovenj G radec 823 (Ermenc 
399, Lukm an 424); 7. Novi Sad 
810 (Boroš 445, Todadonje 365) ; 8. 
L jub ljana-C en ter 810 (Gulič 410, 
Ja n ša r  400); 9. F užinar Ravne 
809 (C. H afner 396, F. H anfer 
413); 10. P iran  808 (Škergat 375, 
K ram ar 433).

K ljub  temu, da so se naše ke- 
g ljačice uvrstile  »samo« na če
tr to  in peto mesto, je  treb a  to 
p riznati kot velik  uspeh, saj gre 
za državno prvenstvo te r p ri tem  
ne g re  prezreti dejstva, da delajo 
ozirom a tren ira jo  v  drugačnih po
gojih, kot v drugih  klubih, saj so 
že dolgo časa brez tren e rja  in u- 
činkovitega strokovnega vodstva.

S T O R S K I Ž E L E Z A R . G la s ilo  d e lo v n e g a  k o le k t iv a  Ž e le z a r n e  S to r e  — 
I z h a ja  v s a k  m e se c  — O d g o v o rn i in  g la v n i  u r e d n ik  S ta n e  O c v irk  — 
U r e d n ik  R u d o lf  U rš ič  — U re d n iš k i  o d b o r :  d ip l .  in g . J a n e z  B a r b o r ič ,  
F r id e r ik  J e r n e j š e k ,  A n to n  M a c k o š e k , R a jk o  M a rk o v ič ,  S ta n e  O c v irk , 
S ta n e  S o t le r ,  R u d o lf  U rš ič , d ip l .  in g . N ik o  Z a k o n jš e k  in  Iv a n  Ž m a h a r  

— T is k :  A E R O  k e m ič n a  in  g r a f ič n a  i n d u s t r i j a  C e lje


